
 

 
 

Associació / Col·legi 
Observatori de l’Enginyeria 

Enquesta #5: Terminis de tramitació 
 
 
Enginyers Industrials de Catalunya presenta, en el marc de l’Observatori de l’Enginyeria, els 
resultats de la seva cinquena enquesta del 2022 i en aquest cas, adreçada al col·lectiu de més 
de 2.200 professionals que sol·liciten els serveis de certificació a Enginyers Industrials de 
Catalunya, per copsar el funcionament de l’Administració pel que fa a l’acompliment dels 
terminis de tramitació. 
 
Com ja sospitàvem abans de fer l’enquesta, els enginyers i les enginyeres no estan satisfets amb 
la resposta de l’Administració i posen de manifest que els esforços fets fins ara no són, en general, 
suficients per millorar la salut d’un sector que podria aportar una inversió molt superior a l’actual, 
però que en ocasions es veu frenada per la inseguretat en el procés i els terminis. 
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Objectiu 
 
És una demanda recurrent entre els professionals i les enginyeries que es dediquen a la 
realització de projectes que requereixen autoritzacions de l’Administració, que els terminis i els 
procediments per atorgar-les, sovint són llargs, complicats, dispars entre municipis i amb criteris 
tècnics poc clars. 



Per altra banda, també s’ha denunciat en diverses ocasions, que estem perdent molta inversió  
al nostre país, per la incertesa en els terminis necessaris per posar en marxa una nova activitat, i 
està marxant a altres punts de la geografia espanyola que resolen de manera més eficient els 
expedients complexos. 
Fa un parell d’anys, l’Oficina de Gestió Empresarial (OGE) va rebre l’encàrrec de crear un grup de 
treball per agilitar els diferents tràmits administratius que afecten les activitats econòmiques 
amb impacte. Volem saber si aquest pla d’acció que ja s’ha posat en marxa, ha tingut un efecte 
real. 
 
 
L’enquesta feta entre els més de 10.000 professionals de l’enginyeria que conformen la 
comunitat dels Enginyers Industrials de Catalunya no pretén ser un estudi exhaustiu i detallat, 
sinó una aproximació que permet treure conclusions qualitatives a partir dels resultats 
quantitatius del sondeig. 
 
 
 

Conclusions 
 
Les principals conclusions de l’enquesta són: 
 

 Pel que fa a les llicències d’obres majors, més del 70% dels enginyers i enginyeres que 
intervenen en aquests procediment, consideren que els terminis no s’han escurçat en el 
darrer any. 
 

 Segons la meitat dels enquestats, les llicències d’obres major tenen uns terminis 
compresos entre els 6 mesos i l’any. I un 22% més considera que, per terme mig, les 
llicències d’obres majors superen l’any de tramitació. 
 

 En el cas de les llicències ambientals, els resultats són encara pitjors, donat que el 76% 
consideren que els terminis no s’han vist reduïts, i només el 5% consideren que sí hi ha 
hagut una millora. 
 

 A part de no haver reduït els terminis de tramitació, més del 40% de les respostes apunten 
a que el termini mig d’una llicència ambiental supera l’any. Motiu pel qual, com ja hem 
explicat al principi, convida a molts inversos a desestimar el nostre país per ubicar una 
nova activitat industrial. 
 

 Els enginyers i enginyeres enquestats consideren que, durant la tramitació dels 
expedients, els terminis s’allarguen per l’excés de requeriments en els informes de 
deficiències i la diversitat de criteri a l’hora d’aplicar la normativa. 
 

 Com a resultat, prop del 70% dels professionals que han treballat en diferents 
comunitats autònomes consideren que a Catalunya tenim els terminis més llargs. 
 



 Una de les iniciatives per intentar reduir els terminis dels permisos d’obra a Barcelona 
ha estat la creació dels Informes d’idoneïtat. Tot i que el 42% considera que les entitats 
habilitades són més àgils que l’ajuntament, hi ha districtes que segueixen revisant els 
projectes validats per les entitats amb el que es perd el temps guanyat amb l’IIT. 
 

 Un altre dels recursos utilitzats per reduir els terminis de les tramitacions, va ser la 
incorporació de les comunicacions i les declaracions responsables, als procediments 
administratius. Un terç dels professionals considera que aquesta opció és encertada per 
millorar les tramitacions i un altre 30% considera que és una bona solució, tot i que no 
serà suficient. 
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No, els terminis 
no s'ha escurçat

71%

Només en alguns 
casos molt 
concrets

19%

Sí, últimament 
els terminis són 

més curts
10%

Projectes d’obres majors, has notat en el darrer 
any, una millora en els terminis i els processos 

de tramitació?

Entre 6 mesos i 1 
any
50%

Menys de 6 
mesos
28%

Més d’1 any
22%

Per terme mig, quant diries que trigues en 
tramitar actualment una llicència d’obres majors 

a Catalunya?



 
 
 
 
 

 
 

 
 

No, els terminis no 
s'han escurçat

76%

Només en alguns 
casos molt 
concrets

19%

Sí, últimament els 
terminis són més 

curts
5%

Projectes de llicències ambientals, has notat en els 
darrers mesos, una millora en els terminis i els 

processos de tramitació?

Entre 6 mesos i 1 
any
38%

Menys de 6 mesos
20%

Més d’1 any
42%

Per terme mig, quant diries que trigues en tramitar 
actualment una llicència ambiental a Catalunya?



 
 
 

 

Diversitat de 
criteris tècnics

30%

Excés de 
requeriments en 
els informes de 

deficiències
27%

Manca de personal 
tècnic a les 

Administracions
24%

Poca claredat en 
els procediments i 
la documentació 
necessària per 

tramitar un 
expedient

17%

No crec que els 
terminis siguin 

massa llargs
2%

Quins creus que són els principals motius pels 
quals els terminis són més llargs?

A la majoria de 
Comunitats Autònomes 

on he tramitat 
expedients, els terminis 

són més curts
67%

En general, no 
noto diferència en 
relació a d'altres 

Comunitats 
Autònomes

30%

A la majoria de Comunitats 
Autònomes on he tramitat 

expedients, els terminis són 
més llargs

3%

Quina és la teva experiència en tramitar 
projectes d’obres i activitats a la resta de CCAA?



 
 
 

 
 

La dificultat per 
poder consultar 
aspectes tècnics 
amb el personal 

de l'Administració 
responsable de 

tramitar 
l'expedient

43%

No saber amb 
seguretat el termini 
màxim de tramitació

29%

La inseguretat 
jurídica que hi ha 

en algunes 
tramitacions

13%

Els canvis normatius (com per 
exemple, canvis de plans 

d'usos) durant la tramitació 
dels expedients

10%

Altres
5%

Quin és l'aspecte que més et preocupa a l'hora 
de tramitar expedients a l'Administració?

No, es tracta d'un 
informe previ més i no 

redueix el terminis en el 
seu conjunt

28%

No, perquè un cop fet l'informe 
per part de l'entitat, 

l'ajuntament torna a revisar 
l'expedient

30%

Sí, les entitats 
que tramiten IITs, 
generalment són 
més àgils que els 

ajuntaments
42%

Consideres que iniciatives com els IITs de l'Aj. de 
Barcelona, ajuden a millorar els terminis de 

tramitació dels permisos d'obra?



 

 
 

Sí, és la millor 
manera d'escurçar 

terminis
33%

Sí, però tot i així hi ha un problema 
generalitzat a les administracions 

que tramiten permisos
32%

No, és un règim 
que dona molta 
inseguretat als 

projectistes
24%

No, considero que hi ha 
masses tipologies sota el 

paraigües de la Comunicació
6%

Altres
5%

Creus que la Llei hauria de contemplar més tipologies 
d'obres i activitats que es puguin tramitar per 

Comunicació i Declaració responsable?


